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Zonnevelden in het Gein?
De vraag naar schone energie blijft toenemen.  
De klimaatverandering dwingt ons om nog veel 
meer energie uit zon en wind op te wekken dan we 
nu al doen. De grootste bijdrage zal in de toekomst 
komen vanaf de Noordzee, waar grote aantallen, 
heel grote windturbines worden gebouwd. Maar 
ook op land zal er iets moeten gebeuren, vinden 
velen. Ook de gemeente De Ronde Venen is die 
mening toegedaan. Na een jarenlange discussie 
heeft de gemeenteraad afgelopen voorjaar beslo-
ten dat er in onze gemeente geen ruimte komt voor 
windturbines, maar wel voor grootschalige zonne-
velden.

Gemeentelijk beleid
Iedereen vindt dat zonnepanelen zo veel mogelijk 
op daken moeten worden gelegd. Als je door onze 
gemeente fietst, zie je ook al veel daken met zonne-
panelen, maar helaas ook nog heel veel daken zon-
der. De gemeenteraad heeft besloten niet te wachten 

tot alle daken die daarvoor geschikt zijn, zijn belegd 
met zonnepanelen en heeft als doel gesteld dat er 
in 2030 een oppervlakte van 95 hectare zonnevelden 
in onze gemeente ligt. Dat is ongeveer 150 voetbal-
velden. 

De gemeente gaat die velden niet zelf aanleggen. Het 
initiatief ligt bij bewoners of bedrijven. Een initiatief-
nemer moet vergunning aanvragen bij de gemeente. 
De aanleg van een zonneveld kan ook niet overal. 
De gemeenteraad heeft een kaart vastgesteld, waar 
de gebieden op staan, waarin onder voorwaarden 
zonnevelden kunnen worden aangelegd (ja, mits ..). 
Dit zijn o.a. grote delen van de droogmakerijen rond 
Wilnis en Mijdrecht, en dichter bij Abcoude: delen 
van de Waardassackerpolder aan de A2 tegenover 
Abcoude, in de ‘taartpunt’ of ‘puntzak’ ten zuiden 
van het Indijkpad, waar het spoor en het Amster-
dam-Rijnkanaal bij elkaar komen, en tussen de A2 
en Baambrugge.
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Aanleg van een zonneveld is geen eenvoudig pro-
ject. Allereerst moet er een grondeigenaar zijn, die 
bereid is om zijn grond beschikbaar te stellen. Er 
moet een aansluiting op het elektriciteitsnet worden 
aangelegd, vaak een kostbare en technisch ingewik-
kelde zaak. Het project moet voldoen aan allerlei 
ruimtelijke en ecologische eisen, bijv. niet te dicht 
bij één van de woonkernen, niet in een weidevogel-
broedgebied, niet schadelijk voor vleermuizen of 
andere dieren, enz. Voor het Gein is de voorwaarde 
belangrijk dat de Stelling van Amsterdam gevrij-
waard moet blijven van zonnevelden. Zonnevelden 
moeten landschappelijk goed worden ingepast. Als 
de initiatiefnemer niet zelf een bewonerscollectief is, 
moet hij met bewoners en andere belanghebbenden 
in de omgeving aan tafel gaan zitten en op de één of 
ander manier ruimte geven voor maatschappelijke 
en/of financiële participatie. En tenslotte er is veel 
geld nodig voor de investering, waarvoor financie-
ring gezocht moet worden. 

Initiatieven
Al met al is het een bijzonder ingewikkelde opgave 
en is het niet eenvoudig om de business case rond 
te krijgen. Veelal zijn het gespecialiseerde project-
ontwikkelaars die de uitdaging aangaan om een 
zonneveld te realiseren. Dat is momenteel het geval 
rond Wilnis. Maar er zijn meer initiatieven. In onze 
gemeente zijn de ‘Energieke Rondeveners’ actief. 
Dit is een groep van inwoners van De Ronde Venen, 
die zich met verschillende activiteiten inzet voor 
de energietransitie en het verduurzamen van onze 
gemeente. Eén van de activiteiten is dat zij onder-
zoeken of inwoners zelf een zonneveld kunnen aan-
leggen. Dit organiseren zij per dorpskern, zo heb je 
Energiek Abcoude en Energiek Baambrugge.

Mogelijkheden voor zonnevelden in 
Abcoude en Baambrugge

1. De Waardassackerpolder
In deze polder is een ingewikkelde situatie. Boeren, 
grondeigenaren, projectontwikkelaars en Energiek 
Abcoude hebben allemaal hun eigen ideeën. Er zijn 
twee routes die kunnen leiden tot een zonneveld. 
Er is een grondeigenaar-niet-boer die wel wil, maar 
die tot nu toe geen samenwerking heeft weten op te 
bouwen met boeren en bewoners van de polder. 
De andere route komt van de polderbewoners zelf. 
De polderbewoners en Energiek Abcoude hebben al 
maanden geregeld contact, maar tot nu toe waren de 
polderbewoners op zijn minst terughoudend. Totdat 
de gemeenteraad het zonneveldenbeleid vaststelde. 
Vanaf dat moment lijken zij vaart te willen maken. 
Het overleg met Energiek Abcoude heeft daarmee 
een nieuwe impuls gekregen, maar of dit tot resul-
taat gaat leiden, is nog onzeker.

2. Het Geingebied
Volgens het zonneveldenbeleid is het hele gebied 
rond het Gein verboden voor zonnevelden. Ener-
giek Abcoude vindt dat jammer, want deze groep 
had een mooi veld op het oog, langs de spoorlijn ten 
noorden van NS-station Abcoude, met een redelijke 
kans om het aangesloten te krijgen op het stroomnet. 
Groot voordeel is dat dit veld voor vrijwel niemand 
zichtbaar is. Alleen mensen die wachten op de trein 
zouden het vanaf het perron kunnen zien.
Het bestuur van Spaar het Gein was en is het daar 
niet mee eens. Zie over de opstelling van het bestuur 
van Spaar het Gein het artikel ‘Wat heeft het bestuur 
gedaan?’ in dit nummer. Het bestuur heeft een goed 
gesprek gehad met Energiek Abcoude, waarin beide 
organisaties hun standpunten nog eens hebben toe-
gelicht. De conclusie was: we verschillen van stand-
punt, en hebben daar begrip voor. De keuze van de 
gemeente is helder: gemeenteraad en B&W hebben 
de aanleg van zonnevelden in het Geingebied vol-
ledig uitgesloten. 

3. Zonnevelden in Baambrugge
Energiek Baambrugge onderzoekt of de inwoners 
zelf een zonneveld kunnen gaan ontwikkelen, voor 
en door de inwoners van het dorp. De eerste aan-
zet hiervoor werd gedaan in een digitaal dorpsbe-
raad dat in coronatijd, in februari 2021 werd gehou-
den. Meer dan 80 % van de 170 deelnemers vond 
dat Baambrugge haar steentje moest bijdragen aan 
de energietransitie. En als er dan toch zonnevelden 
komen (omdat wind door de gemeente is uitgeslo-
ten) vond een ruime meerderheid het een goed idee 
om het initiatief in eigen hand nemen. Met deze 
opdracht is een werkgroep van Energiek Baam-
brugge op zoek gegaan naar mogelijk geschikte loca-
ties voor een zonneveld. De voorkeur gaat uit naar 
een 100 % lokaal initiatief, zodat ook de opbrengst 
van het project zoveel mogelijk terugvloeit naar de 
gemeenschap. Maar ook samenwerking met een 
ontwikkelaar behoort tot de mogelijkheden. Er zijn 
keukentafelgesprekken gevoerd met alle grondeige-
naren en op dit moment worden drie opties, al dan 
niet in samenwerking met een ontwikkelaar, nader 
onderzocht. Afgelopen voorjaar waren er twee goed 
bezochte bijeenkomsten in Baambrugge en Loe-
nersloot, waar Energiek Baambrugge de mogelijke 
opties nader heeft toegelicht. Eén van de opties is 
een zonneveld in de taartpunt of puntzak. Energiek 
Baambrugge is nu van plan om als eigen lokale coö-
peratie een zonneproject in de omgeving van het 
dorp op te zetten.

TdB
Voor dit artikel is dankbaar gebruik gemaakt 
van de nieuwsbrief van Energieke Rondeveners
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April 1993: de eind 1992 opgerichte vereniging 
Spaar het Gein geeft haar eerste nieuwsbrief uit. 
Na zo’n twintig jaar lang als actiegroep gestreden 
te hebben tegen initiatieven die het Gein dreigden 
aan te tasten, bleek het noodzakelijk om een offi  -
ciële juridische status te krijgen. Een nieuwsbrief 
moest alle betrokken leden op de hoogte houden 
van het wel en wee van de nieuwbakken vereni-
ging. 

De eerste nieuwsbrieven hadden een andere 
opmaak dan wat we nu gewend zijn, namelijk 
drie kolommen per pagina, met in de kantlijn 
hier en daar een aandachtspunt uit de tekst van 
het artikel herhaald. De mooi vormgegeven titel 
Spaar het Gein met de kenmerkende lisdod-
den was van de hand van Laura Kisman en Tijs 
Unger.

In december 1997 (nr. 9) nam Theo Snoek de 
lay-out voor zijn rekening, maar pas in 2001 
(nr. 15), onder redactie van Arnold van de 
Klundert, werd het aantal kolommen per 
pagina teruggebracht tot twee, wat een hel-
derder en leesbaarder beeld opleverde.
De tekst en de illustraties werden standaard 
in natuurvriendelijk groen gedrukt. Pas in 
2017, in nr. 42, werd voor het eerst kleur 
gebruikt in de voorpagina, ter gelegenheid 
van het 25-jarig jubileum van de vereni-
ging. In nr. 43, dat uitgebreid in tekst en 
beeld verslag uitbracht van de “geindag”, 
de viering van het jubileum, waren alle illus-
traties in kleur, maar in het daaropvolgende num-
mer 44 was alles weer als vanouds, dus groen-wit. 
Dit was tevens de laatste keer, want kleurdruk bleek 
zoveel mooier dat besloten werd daar voortaan op 
over te gaan. 

Inmiddels had de samenleving zich in sneltreinvaart 
ontwikkeld tot een samenleving waarin bijna ieder-
een een mobiele telefoon en een computer heeft en 
elke organisatie geacht wordt een website te hebben. 
Spaar het Gein bleef niet achter, kreeg een website 
en kon daardoor alle tot nu toe uitgegeven nieuws-
brieven daarin opnemen.

Communicatie met de leden ging tot nu toe altijd 
per brief, maar onlangs werd voor de eerste keer de 
uitnodiging voor de Algemene Ledenvergadering 
per e-mail verstuurd. Een voorbode van een nieuwe 
aanpak? Zullen de digitale mogelijkheden uitein-
delijk resulteren in het verdwijnen van de papieren 

De nieuwsbrief, een terugblik 
en een blik vooruit.

nieuwsbrief? Zullen Facebook en Instagram een 
rol gaan spelen? De huidige redactie zal daar geen 
invloed op hebben want heeft besloten dat deze 
nieuwsbrief de laatste van hun hand zal zijn. Na 
herhaalde oproepen om versterking van de redac-
tie hebben twee oude bekenden van Spaar het Gein, 
namelijk Marijke Carasso en Bart Vreeken, zich 
bereid verklaard om de nieuwsbrief voort te zetten.

Wij nemen dus afscheid van u. Jarenlang was het 
contact met iedereen die rechtstreeks of indirect te 
maken had met het Gein inspirerend en enthousi-
asmerend. Wij hebben er veel van geleerd en vele 
warme contacten gelegd. Maar nu mogen anderen 
verder gaan, op hun manier.
Het ga u goed.

Tjebbe de Boer en Gay Jannette Walen
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We vertrekken even vanaf september 2022.

Het bestuur volgt de Aanvliegroute Schiphol: Het 
ministerie van Infrastructuur en Waterstaat heeft een 
4e aanvliegroute voor Schiphol bedacht, welke van-
uit Gelderland over Utrecht en o.a. over het Geinge-
bied loopt. Het zou voor aanzienlijk meer vliegver-
keer zorgen, zowel dalend als stijgend. Petities zijn 
gaande, onder meer bij www.stopde4eroute.nl.  Hoe 
het proces verloopt, we weten het niet, zeker nu het 
politiek klimaat iets verandert en Schiphol vanuit de 
huidige regeringscoalitie juist wordt beteugeld. We 
raden ieder aan om de petitie te ondersteunen.

Windturbines: in de gemeente zijn windturbi-
nes uitgebannen. Echter, de provincie Utrecht stelt 
gemeentes te kunnen dwingen als bepaalde kli-
maatdoelen niet worden gehaald. De Provincie 
heeft onder andere het Geingebied (Broekzijdse 
polder) aangewezen als ‘mogelijke’ locatie. Er loopt 
een procedure, geïnitieerd door Anco Goldhoorn 
(Ronde Venen Belang), waarbij gesteld wordt dat er 
geen rechtsgrond is voor dwang vanuit de provin-
cie. Het bestuur steunt deze procedure en de acties 
van Goldhoorn. Het gemeentebestuur heeft ook al 
verontwaardigd gereageerd richting provincie dat 
ze zich niet laat dwingen.
In Amsterdam is ondertussen besloten een “plan-
MER” op te stellen. Amsterdam zoekt locaties aan 
de rand van de stad, onder andere nabij Driemond 
(Waternet terrein) en rond de Gaasperplas. Telkens 
weer worden er locaties aangewezen of op kaartjes 
gezet, en telkens ontstaat er lokaal tumult over de 
effecten van turbines. Een plan-MER kan veel dui-
delijkheid scheppen. Als op democratische wijze 
criteria worden overeengekomen voor elke turbine 
(afstand tot huizen/natuurgebied/ etc. etc..) dan 
volgt daar logischerwijs uit waar turbines niet, en 
waar turbines wel kunnen komen. Het is nu een 
schimmengevecht met vooral veel boze mensen aan 
alle kanten.
Wij volgen het nauwgezet.

Een variant op de windturbine is het ‘boerderijmo-
lentje’. Met een totale hoogte van 21 meter (ashoogte 
15 en wieken 6 meter). Het bestuur heeft er geen 
bezwaar tegen: het schaadt het Gein niet, en is een 
positieve impuls voor de energietransitie. Maar: wel 

Wat heeft het bestuur gedaan?
zolang de molentjes op of om de boerderij worden 
geplaatst, en niet in de polder. 

Een alternatief voor windturbines vormen zonne-
velden: het standpunt van het bestuur blijft: hoog-
uit in de patatzak, mits zorgvuldig ingepast. De 
gemeente heeft in mei/juni een kaart vastgesteld 
waar mogelijke locaties voor zonnevelden zijn aan-
gewezen, onder andere in de patatzak (zie de kaart 
elders in dit nummer). Gein Noord was volledig uit-
gesloten. In lijn dus met ons standpunt. In het voor-
jaar was een raadsvergadering ter vaststelling van 
het beleidskader zonnevelden geagendeerd. Even 
voor deze vergadering bleek dat er een motie zou 
komen waarbij Gein Noord toch werd aangewezen, 
omdat er een initiatief was langs het spoor. Daar 
hebben we bezwaar tegen gemaakt door in te spre-
ken bij de vergadering.
In dit kader hebben we een goed gesprek gehad met 
Energiek Abcoude om onze standpunten nog eens 
toe te lichten De conclusie was: we verschillen van 
standpunt, en hebben daar begrip voor. Als we kun-
nen samenwerken: heel graag. Liever in goed over-
leg en transparant dan vanuit de ad hoc discussies 
op het gemeentehuis.

De geitenstal van Buts: In de nieuwsbrief hadden 
we al aangekondigd dat we het nauwlettend volgen 
en vooral willen kunnen toetsen op bestaande regels 
die voor iedereen zouden moeten gelden. Bij nader 
onderzoek bleek dat aan alle randvoorwaarden 
wordt voldaan door Wim Buts. Reden voor ons om 
het verzet tegen de procedure te staken. 

In het Gein en omgeving is de Stichting Land-
schapsbeheer Gein en Angstel actief! Dagelijks 
werken ze in de buurt, in opdracht van gemeente of 
van particulieren. Hun uitvalsbasis is bij Loonbedrijf 
Schuurman.

En ten slotte: sinds 2 jaar is er weer een knotgroep 
aan de slag in de wijde omgeving van Abcoude en 
Baambrugge. Onder het motto ‘knot je rot’ doet deze 
groep vrijwilligers geweldig werk! De groep werkt 
op 5 zaterdagen in het winterhalfjaar. De werkgroep 
wil graag meer vrijwilligers verwelkomen. Dus, als 
ons landschap je lief is, geef je op! Bij Robert-Jan 
Prins, tel. 06 13615434.



 -Spaar het Gein-10  -Spaar het Gein-11

Dreigt de rust en 

stilte in het Gein 

verstoord te worden 

door vliegtuiglawaai? 

Teken de petitie 

Stop4eroute.nl

Dreigt de rust en 

stilte in het Gein 

verstoord te worden 
verstoord te worden 

door vliegtuiglawaai? 
door vliegtuiglawaai? 

Teken de petitie 

Stop4eroute.nl
Stop4eroute.nl



 -Spaar het Gein-10  -Spaar het Gein-11

Stop de vierde aanvliegroute Schiphol

ABCOUDE



 -Spaar het Gein-8
 -Spaar het Gein-9

Tot de zeventiger jaren gebeurde het regelmatig 
in Abcoude en Baambrugge dat een hooiberg, ook 
wel hooimijt genoemd, in brand geraakte. In de 
voorgaande jaren was een hooibergbrand de meest 
voorkomende brand bij boerderijen. Als er dan 
zo’n brand was, had de brandweer veel werk om 
de vaak naastliggende boerderij te sparen. Maar de 
bedoeling van de brandweer was ook om zoveel 
mogelijk goed hooi te behouden voor de boer. Het 
was immers voer voor de dieren in de winterperi-
ode.

Afwijkend van vele andere Nederlandse brandweer-
voertuigen waren er op het voertuig van Abcoude, 
speciaal voor de regelmatig voorkomende hooiberg-
branden, standaard hooivorken aanwezig. In het 
verleden was het gevaar van brand in een hooiberg 
zodanig groot, dat de bouw van een hooiberg in de 
bebouwde kom van een stad of dorp verboden was. 
Hooibergbranden waren de schrik van vele veehou-
ders. Ook heel vroeger al. Toch kon men een hooi-
bergbrand redelijk goed voorkomen. Dan moest er 
gepeild worden.

Maar wat is nu eigenlijk hooipeilen en waarom 
gaat gestapeld hooi spontaan branden? Veehouders 
maaien in de zomer, en tegenwoordig door de kli-
maatverandering wel wat vaker, de graslanden. Na 
het maaien wordt het gras geschud en op het land 
gedroogd. Dat heet dan hooi. Als het hooi droog 
genoeg is volgt het wiersen, het op een rij schudden 
van het hooi. Vroeger werd vaak met hulp van loon-
werkers maar zeker ook de hele familie, het hooi 
met een hooiwagen van het land gehaald en naar 
de hooiberg gebracht waar het dan opgestapeld 
werd. In het boerenleven heette dat de hooibouw-
tijd en alles stond dan in het teken van het droog 
binnen krijgen van het hooi. Zo’n hooiberg kon wel 
8 tot 10 meter hoog gemaakt worden. Over de berg 
zat altijd een dak dat met lieren op hoogte gedraaid 
kon worden. Regen op de hooiberg was zeker niet 
gewenst. Veel hooi in één keer in de berg ”optasten” 
vergrootte het broeirisico. Jong gras geeft veel eer-
der broei dan oud gras waaraan al aren zitten. Zout 

tussen het hooi kan het broeiproces een beetje tegen-
gaan evenals een bed van takken tussen de lagen 
hooi door. Hooibroei begint met de werking van 
zuurstofbehoevende bacteriën, waardoor de tem-
peratuur kan oplopen tot omstreeks 80 graden Cel-
sius. Bij die temperatuur stopt de bacteriewerking 
en beginnen in de hooimassa verkolingsprocessen 
op te treden. 

Omdat hooi bestemd is voor het voeren van het vee, 
waren de boeren er erg alert op om hooibroei te voor-
komen. Bij twijfel belde de boer naar de gemeente 
die dan via de brandweer een hooipeiler stuurde. 
Hooipeilen deed men met een foedraal.  Een foe-
draal is een holle ijzeren punt van ongeveer 40 cm 
lengte waarin een thermometer geplaatst kan wor-
den. Aan het foedraal kan men telkens een ijzeren 
staaf schroeven tot wel een lengte van 7 meter. Vanaf 
de bovenzijde, maar ook vanaf de zijkanten van de 
hooiberg stak men dan het foedraal met daarin de 
thermometer in de hooiberg om zo tot in het mid-
den van de hooiberg te komen. Na een poosje haalde 
men het foedraal weer uit de berg en wanneer de 
thermometer 80 graden of meer aangaf wist men dat 
het verkolingsproces al begonnen was. Bij een tem-
peratuur van meer dan 80 graden moest men de hele 
berg uit elkaar halen. Dit deed men vroeger met de 
hooivork en dat was een zeer langdurige klus. Dan 
leerde je om nooit te veel hooi op je vork te nemen. 
Later ging men dit met kranen en shovels doen. Tij-
dens het blootleggen van het hete hooi, kwam er 
zuurstof bij waardoor het hooi soms spontaan in 
brand vloog. Deze branden gingen vaak gepaard 
met veel rook wat in de wijde omtrek duidelijk was 
waar te nemen.  Dan moest er water opgespoten 
worden en was het hooi niet meer te gebruiken voor 
het voeren van de dieren.
                         
In de 17e eeuw gebruikte men voor het controleren 
van de temperatuur een hooiroede, ook wel hooi-
trekker genoemd. Dat was een lange, dunne ijze-
ren staaf met aan het eind een kleine weerhaak. Die 
werd een fl ink eind in de berg gestoken en na enige 
tijd er weer uitgetrokken. Aan het eind zat dan een 
pluk hooi, waarvan men aan de kleur en tempera-
tuur, metend met de hand, de toestand in de hooi-
berg kon vaststellen. Ook heel belangrijk was de 
geur, een zoete geur was een slecht teken. 

In Abcoude en Baambrugge kwamen vroeger 
hooibergbranden vaak voor. Beide dorpen waren 
immers omgeven door veeteeltbedrijven. Men hield 
toen meestal zij eigen hooiberg in de gaten. Door-
dat er vaak branden waren werden er op 23 juli 1972 
door de brandweer drie vaste hooipeilers offi  cieel 
aangesteld. Voor Abcoude waren dit: Henk van Slig-
tenhorst, Cor van Schaik en Leen Alblas, alle drie 
gemeentewerkers en ook leden van de Abcouder 
Vrijwillige Brandweer. Zij deden dit werk voorheen 
ook al maar nu werd het een beschreven specialis-

Hooipeilen

Hooipeilen met een foedraal
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tische taak van de brandweer in diensttijd van de 
gemeente. Na een bericht aan de gemeente van een 
boer die de situatie niet vertrouwde, werden deze 
mannen gewaarschuwd en die gingen dan de hooi-
berg peilen. In Baambrugge was op 1 april 1954 de 
heer J.C. Fokker al aangesteld als hooipeiler door het 
gemeentebestuur maar hij had geen verbintenis met 
de brandweer en kreeg voor elke meting een kleine 
vergoeding. 

Men hanteerde een lijst van gradaties voor de toe-
stand in de hooiberg. Met 65°C begint de toestand 
van het hooi gevaarlijk te worden, en moet het dage-
lijks gecontroleerd worden. Met 70°C is controle van 
de temperatuur elke twee tot vier uur nodig en met 
80°C, wanneer ontbranding een serieuze mogelijk-
heid wordt, zijn onmiddellijke maatregelen noodza-
kelijk. Is de temperatuur 85°C in de hooiberg dan 
zal het hooi ontbranden zodra het met lucht in aan-

raking komt en de verschroeiing van het hooi gaat 
inwendig door, het hooi is dan zwart en is dan al as. 
Bij 100°C is de situatie echt kritiek en de tempera-
tuur zal snel verder stijgen, zelfontbranding zal dan 
vrijwel zeker plaatsvinden. 

De mannen gebruikten in de periode vóór hun aan-
stelling al een verouderd hooipeilijzer. Dit oude 
instrument, “hooipeilijzer Nieuw model Mijdrecht” 
geheten, werd in 1954 vervangen door een nieuw 
model en is nog jarenlang gebruikt. In al de jaren van 
het bestrijden van hooibergbranden heeft de Abcou-
der brandweer zich aangeleerd om niet zomaar 
water op de berg te spuiten maar beetje voor beetje 
de berg af te graven en het werkelijk onbruikbare 
hooi gescheiden te houden van het nog wel bruik-
bare hooi. Deze kennis van de “boerenbrandweer” 
werd duidelijk merkbaar toen men eens moest 
samenwerken met de Amsterdams brandweer. Toen 
was de boer niet blij met een “stadsbrandweer”, 
want de Amsterdamse brandweermannen hadden 
geen notie van hoe belangrijk hooi is voor een vee-
houder. Het erf was na blussing een grote waterplas 
en alle hooi onbruikbaar. Nadat de boeren overstap-
ten op een ander systeem van hooiopslag, het gras-
kuilen, werd het instrument niet meer gebruikt en 
het ligt nu dan ook in de vitrines van de Abcouder 
brandweer als een museumstuk.

Anton Schrikenberg

Brand in de hooiberg

Traditionele manier van hooibouwen                         
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Deze zomer was ik weer eens aan het hooien op 
Batterij Zuid. Ook de steile en hoge gedeelten kan 
ik met mijn Köppl alpenmaaier prima maaien. 
Hierdoor ontstaat een mooi maaibeeld en kan je 

Agrarisch natuurbeheerbril: er is nog steeds 
sprake van een agrarische productie maar er wordt 
ruimte voor meer biodiversiteit en landschapsele-
menten gelaten. Er wordt gestreefd naar het samen-
gaan van een biodivers ecosysteem met agrarische 
productie. Hoeveel ruimte er zo beheerd wordt is 
afhankelijk van de financiering van dit natuurbe-
heer. Hier zijn allerlei regelingen voor met subsidies. 
Zowel vanuit de agrarische bedrijfsvoering als van-
uit het natuurbeheer is dit uit te voeren. 

Esthetiek versus ecologie in beheer

Maaien met de Köppl Het resultaat

Oogsten en maaien van Engels raaigras voor melkvee

Ik zette mijn resultaten in een appgroep met natuur-
beheerders. Hoewel ik niet alles gemaaid had om 
ook voor de sabelsprinkhanen en andere insecten 
leefruimte over te houden, kreeg ik de reactie van 
één van de groepsleden terug: ik zou hier niet trots 
op zijn, veel te grootschalig. In Abcoude krijg ik juist 
positieve en leuke reacties over dat het er goed en 
netjes uit ziet. Een gepensioneerde boer vertelde me 
dat hij het leuk vond dat het er eindelijk eens net-
jes uit zag, want hij als boer vond het strak toch het 
mooist, zo was hij nou eenmaal opgevoed. 

Allemaal niks mis mee, iedereen heeft gelijk, maar 
het zette me wel aan het denken. Er zijn verschil-
lende doelen die je nastreeft in het beheer. Dit heeft 
zijn weerslag op hoe een gebied er uitziet. Het gaat 
om de bril waar je door kijkt.  

Agrarische bril: hier is de agrarische opbrengst 
het belangrijkst. Het ziet er eenvormig uit, er zijn 
weinig soorten omdat de soorten die geteeld worden 
voor een inkomen zorgen. Je kan zeggen dat het er 
‘netjes’ uitziet. Geometrische patronen om het wer-
ken met grote machines mogelijk te maken en maar 
enkele soorten nutsgewassen. Het gaat ten koste van 
de opbrengst als het niet strak is. Van nature aan-
wezige soorten worden alleen getolereerd als ze de 

de Batterij duidelijk onderscheiden van de oude 
‘slotgracht’ er omheen. Het fortgedeelte is een 
aardkundig monument en wordt zo in ere gehou-
den. Daar hecht ik waarde aan.

Het ziet er minder strak uit en er wordt minder inten-
sief beheerd, vaak met kleinere en lichtere machines. 
Het verlies aan productiviteit wordt gecompenseerd 
door natuurbeheergelden. Rommelhoekjes en ruige 
randen leveren ook in de winter schuilgelegenheid 
voor flora en fauna. Holle stengels van afgestorven 
planten worden benut door insecten om te overwin-
teren en de grond wordt minder zwaar belast wat 
gunstig is voor bodemfauna.

bedrijfsvoering niet beïnvloeden of als ze nuttig zijn. 
Oorsprong van dit beheer ligt in intensivering van 
de landbouw: met lage marges en prijzen en hoge 
kosten worden hoge producties geëist om rendabel 
te kunnen werken.
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Natuurbeheerbril: biodiversiteit en een robuust 
ecosysteem zijn de belangrijkste doelen. Er is geen 
of nauwelijks agrarische productie en het vee dat 
er loopt heeft als doel dichtgroeien tegen te gaan 
en voor variatie in het landschap te zorgen. Soms 
wordt er ook gemaaid en het maaisel wordt afge-
voerd. Dit maaisel is meestal afval en wordt vaak 
gecomposteerd. Het kan lijken op een onrendabele 
rommel maar er wordt wel degelijk bewust beheerd 
om zoveel mogelijk soorten, samenhangend in een 
ecosysteem, een plek te bieden, met alle uitdagin-
gen van de moderne tijd erbij (klimaatverandering, 
stikstof, recreatiedruk). Biodiversiteit is belang-
rijk omdat ecosystemen ons diensten bieden, zoals 
schoon drinkwater en bestuiving van onze fruit-
bomen, het voorkomen van plagen door roofvogels 
en -insecten en natuurlijk ruimte voor mensen om te 
ontspannen.

Het is dus goed om af en toe eens van bril te wisse-
len en dan nog eens goed te kijken, maar het is ook 
van belang dat je als beheerder niet teveel in je koker 
gaat zitten. Parkbeheer- en stadsgroenbril: van oudsher 

is het aanleggen en beheren van een park alleen op 
esthetiek gericht. Tegenwoordig wordt het steeds 
duidelijker dat intensief beheren op alleen het uiter-
lijk, erg nadelig is voor een groot aantal soorten die-

Natuurgericht maaien, wat bloeit blijft staan

Kleinschalig hooien in natuurgebied

Natuurbegrazing: grazers zorgen voor variatie

Uitgebloeid bijenperceel: nuttig

R.J. Prins 
Bokkenprins
0613615434

ren. Vooral bijen, zweefvliegen en vlinders hebben 
hier last van en die zijn van belang voor een ecosys-
teem. Daarom wordt er steeds vaker gekeken naar 
manieren om deze soorten in stand te houden. Hier-
voor worden bijvoorbeeld bijenperceeltjes aangelegd, 
insectenhotels geplaatst of worden bermen anders 
beheerd door maaien en afvoeren waardoor de diver-
siteit aan bloeiende planten toeneemt.

Vaak wordt een bijenperceel na de bloei als rommel 
ervaren. Er wordt dan geklaagd omdat het er niet 
meer als een onderhouden plantsoentje uit ziet. Maar 
ook dit heeft een doel. Kijk maar eens wat er leeft. 
Tussen het dorre gewas zit het vol insecten, muizen 
en kikkers.

Bloeiend bijenperceel: nuttig en mooi 
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Knot je rot in het Gein
Dit seizoen zijn er in totaal door de vrijwilligers van 
de Knotgroep Gein en Angstel al meer dan 100 wilgen 
geknot en circa 25 nieuwe bijgeplant. Hierdoor houden 
we het unieke Gein- en Angstellandschap in stand. 
De knotgroep is onlangs aangesloten bij de nieuw opge-
richte stichting Landschapsbeheer Gein en Angstel, van 
waaruit ook het Leerteam Gein en Angstel gaat opereren. 
De knotgroep draait volledig op vrijwilligers zoals ik. 
Het zijn altijd gezellige dagen waar je op een andere 

manier mensen leert kennen. Door de mensen 
van de stichting wordt voor de catering gezorgd. 
Koffie en lunch zijn dus geregeld. Als je wilt kan 
ik je toevoegen aan de Knot-Je-Rot appgroep.
De knotdagen zijn op zaterdag en starten om 10 
uur. Afhankelijk van het weer gaan we meestal 
door tot 16 uur. Geef je op op robertjan.prins@
landschapsbeheergeinangstel.nl of bokkenprins 
@gmail.com. Dit in verband met catering.

Robert-Jan Prins 06 1361 5434


